



Содержание

<i>Лаушкин А.В., Матасова Т.А.</i> Научный семинар «Допетровская Русь под ударом моровых поветрий»	9
<i>Авдеев А.Г.</i> Два малоизвестных свидетеля морового поветрия 1654–1655 г.: памятные кресты из Старой Руссы и Шуи	13
<i>Горюшкина Л.П.</i> Моровые поветрия, карантинные меры и Церковь в XVI столетии	34
<i>Лаушкин А.В.</i> Смерть от чумы новгородского архиепископа Василия Калики: реакция современников	62
<i>Матасова Т.А.</i> Эпидемии чумы 1460-х гг. в судьбе Софьи Палеолог	70
<i>Носов А.В.</i> Два свидетельства о море 1654 г. в Солигаличе и Шуе	85
<i>Тарасов А.Е.</i> «Великий мор» 1427 г. и книжные памятники «Пафнутьевского» цикла	97
<i>Шемякина О.Д.</i> Микробиологическая опасность и социальные инициативы: чума в Москве 1770–1772 гг.	115
<i>Борисов Н.С.</i> Заключительное слово	126
Информация об авторах	131
Information about Authors	133
Список сокращений	135



Contents

<i>Laushkin A.V., Matasova T.A.</i> The academic seminar “Pre-Petrine Rus’ Under the Blow of Pestilence”.	9
<i>Avdeev A.G.</i> Two Little-Known Witnesses of the Pestilence of 1654–1655: Memorial Crosses from Staraya Russa and Shuya	13
<i>Goryushkina L.P.</i> Pestilences, quarantine actions and church during the 16 th century	34
<i>Laushkin A.V.</i> Novgorod Archbishop Vasilii Kalika’s Death from Plague: the Reaction of his Contemporaries	62
<i>Matasova T.A.</i> The Plague Epidemics of the 1460s in the Fate of Sophia Palaeologus	70
<i>Nosov A.V.</i> Two Accounts of the Pestilence of 1654 in Soligalich and Shuya	85
<i>Tarasov A.E.</i> The “Great Pestilence” of 1427 and the Literary Monuments of the “Paphnutievsky” Cycle	97
<i>Shemyakina O.D.</i> Microbiological Hazard and Social Initiatives: The Plague in Moscow in 1770–1772	115
<i>Borisov N.S.</i> Closing remarks	120
Information about Authors	127